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 Gemeente, 
 Het is wel kort, antwoord 53, over de Heilige Geest. Zo heel veel 
wordt er niet over Hem gezegd lijkt het wel. Dat gevoel kun je nog wel 
eens hebben: dat er over de Heilige Geest niet zo heel veel gezegd wordt 
in preken. Tenminste de preken in de kerken. Buiten de kerk, in groepen 
van evangelische richting, daar wordt veel meer over de Heilige Geest 
gesproken en gepreekt. Misschien heb je, hebt u dat gevoel ook wel. 
 Laten we eens zien: hoe zou het komen dat er zo kort over de 
Heilige Geest gesproken wordt? Ten eerste heeft dat ermee te maken dat 
er in de Reformatie geen verschil van mening was over de Heilige Geest. 
Over de hemelvaart is een lange zondag, over het Heilig Avondmaal 
meerdere zondagen, omdat binnen de Reformatie daar verschillend over 
gedacht werd en dat wordt dan in de catechismus verwoord en duidelijk 
gemaakt. 
 Ten tweede, en dat is wezenlijker, is de Heilige Geest wel 
vergeleken met een schijnwerper. Sommige oude kerken hebben ’s 
nachts een schijnwerper op de toren staan. Zodat de toren goed zichtbaar 
is. Maar niemand loopt in zo’n geval naar de schijnwerper toe om die te 
gaan bekijken. Daar is hij niet voor bedoeld. Hij schijnt op die toren 
zodat die goed te zien is en mensen daarnaar kijken. Zo laat de Heilige 
Geest het licht vallen op Christus. En het is goed om ook wel eens apart 
aandacht voor de Heilige Geest te hebben, maar het gaat de Geest om 
Christus. Daarom wordt Hij ook genoemd in het hart van zondag 
20:opdat de Geest mij Christus en al Zijn weldaden deelachtig make. 
Het licht moet op Christus vallen.  
1 Wie Hij is  
 Het eerste wat er van de Heilige Geest beleden wordt is dat Hij 
God is. Net als de Vader en de Zoon is Hij waarachtig en eeuwig God.  
Daar is de Bijbel duidelijk in. Om het even op een rijtje te zetten:  
Aan de Heilige Geest wordt werken toegeschreven die van God zijn. Hij 
was betrokken bij de schepping, Hij was betrokken bij de opstelling van 
de Bijbel. 
Aan de Heilige Geest worden Goddelijke eigenschappen toegeschreven: 
goed, heilig, eeuwig.  
De Heilige Geest ontvangt aanbidding: als de 7 geesten voor de troon in 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 
 
Openbaring. 
De Heilige Geest wordt op één lijn met de Vader en de Zoon geteld in de 
zegen van II Cor 13 aan het einde van de kerkdienst, en in de 
doopformule bij elke doopdienst. 
De Heilige Geest kan bedroefd worden, kan smart aangedaan worden: 
dus Hij is een Persoon, geen kracht. 
Als Ananias en Saffira liegen over hun geld dat zij bij de apostelen 
brengen dan zegt Petrus eerst: Gij hebt de Heilige Geest gelogen en even 
later: Gij hebt God gelogen. 
 De Heilige Geest is net als de Vader en de Zoon: God. En dat 
heeft ons wel wat te zeggen: Want de Vader Die de schepping deed is 
God. Hemel en aarde te scheppen uit niets: dat kan geen mens. Mensen 
kunnen niet iets zeggen en dan is het er ook. Dat is Gods werk. 
De Zoon Die de verlossing volbracht is God. Verlossen van zonde en 
duivel en dood: dat kan geen mens. Mensen kunnen schuld niet dragen 
en satan niet verslaan: dat is Gods werk. 
De Geest en onze heiligmaking. Levens veranderen, aan Jezus 
verbinden, uit Hem doen leven. Dat kan blijkbaar ook geen mens. Elke 
mensenkracht schiet ook daarvoor te kort. Ook dat is Gods werk. Laat 
niemand daar gering over denken: over komen tot Jezus, en leven uit 
Jezus. We zijn er vijand van, onwillig toe, onmachtig toe. Altijd 
averechts ertegenin. Daar is God voor nodig, de Heilige Geest, om dat te 
bewerken, tot stand te brengen. 
 Nu staat het er nog iets anders in antwoord 53. Tot nu toe zei ik 
dat de Geest net als de Vader en de Zoon God is. Maar er staat letterlijk 
dat de Geest tesamen met. Niet: net als, maar tesamen met. Het verschil: 
nou jongens en meisjes: als je net als je vriendje op school iets aan het 
maken bent, dan doe je het allebei apart. En je kunt elkaar zelfs 
hinderen, spullen weghalen bij elkaar, tegen elkaar aanstoten. Als je net 
als je vriendje het doet. Maar als je het samen met je vriendje doet, dan 
zit  je elkaar niets dwars, werk je elkaar niet tegen, dan werk je samen 
aan het hetzelfde.  
 De Heilige Geest is samen met de Vader en de Zoon waarachtig 
en eeuwig God. Samen met. Helemaal in Elkaars verlengde. Werkend 
aan één en hetzelfde doel: de zaligheid van de Kerk. Die heeft de Vader 
bedacht, de Zoon verworven, en de Geest werkt harmonieus in het 
verlengde daarvan. Hij doet niet liever dan voltooien wat de Vader en de 
Zoon al deden: zondaren zalig maken. Daarom wordt ook de Heilige  
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 
 
Geest al toegezegd in de Heilige Doop. Zo gewillig is Hij om de 
beloften van de Vader en de Zoon te vervullen. Beloften van het 
kindschap en van de verlossing en verzoening: de Heilige Geest 
vervult ze zo graag. In u, jou en mij. Om tesamen met de Vader en de 
Zoon de zaligheid te schenken. Wat de Vader eist, wil Hij bewerken. 
Wat de Zoon verdient, wil Hij doen ontvangen.  
 Dat houdt ook in dat de Geest dus nooit tegen de Vader of de 
Zoon inwerkt en ingaat. Nooit zal de Heilige Geest iemand iets ingeven 
wat tegen de wil van de Vader ingaat. Nooit tegen het Woord en het 
gebod van de Vader in. Dan is de ingeving niet van de Heilige Geest, 
maar van je eigen of  een duivelse geest.  
En nooit nooit zal de Geest iets doen ten koste van de eer van de Zoon. 
Als Hij gaven geeft, als Hij teksten in je hart drukt, en je wordt wat met 
die gaven, en die gaven gaan voor de Zoon staan, dat is niet de 
bedoeling van de Heilige Geest. Als je een tekst in gedachten krijgt, en 
je gaat rusten op die tekst, los van Christus, dan is dat niet de bedoeling 
van de Heilige Geest. Want het gaat Hem altijd om de eer van de Zoon 
en de wil van de Vader. Dat is een eerlijke toetssteen voor hoe anderen 
en hoe jezelf met gaven en teksten omgaat. En wat niet naar de wil van 
de Vader is en tot eer van de Zoon is onrein, onzuiver, ongeestelijk, hoe 
geestelijk het zich ook aandient. 
2 Wat Hij werkt 
 Dan het tweede dat beleden wordt: dat Hij ook mij gegeven is 
opdat Hij mij Christus en al Zijn weldaden deelachtig make. Dat Hij ook 
mij gegeven is. Hoe zit dat? Allereerst is de Heilige Geest aan de 
Gemeente gegeven. Waar de ambten zijn en waar het Woord is geeft 
God Zijn Heilige Geest. Die woont in de Gemeente. Die komt tot ons in 
verbond en sacramenten. Die oefent invloed op ons uit in het Woord. In 
de Gemeente sta je in het krachtenveld van de Heilige Geest. Zoals een 
magneet die je weglegt om zich heen zijn krachtenveld heeft naar alles 
wat rondom hem is. Zo oefent de Geest invloed uit op ons. Hij spreekt 
door ons geweten. Geeft indrukken van goed en kwaad, schuld en 
eeuwigheid. Hij spreekt door Zijn Woord. Plaatst ons in het verband van 
schepping en zondeval, wederkomst en hemel of hel. Roept ons, nodigt 
ons, waarschuwt ons, vermaant ons, biedt ons aan. Zo zijn wij 
verantwoordelijk: wat doen wij daarmee? Met die invloeden en 
indrukken? Hoe bereid je je daarop voor? Hoe zit je in de kerk? Wat doe 
je als je thuisbent?  
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 
 
 Maar, zo vraagt iemand terecht, hoe weet ik nu dat de Heilige 
Geest ook mij gegeven is, persoonlijk? Dat is te merken zegt de 
catechismus: want Hij maakt je Christus en al Zijn weldaden deelachtig 
Christus, de Borg Die schuld overneemt, het Hoofd Die leven schenkt. 
Dat Hij mijn eigendom wordt. Dat ik Hem mijn Zaligmaker noemen 
mag en noem. Mijn Borg Die mijn schuld wegdraagt , mijn Hoofd Die 
mij nieuw en eeuwig leven schenkt. Door een waar geloof, waardoor ik 
mij Hem toevertrouw. Heere Jezus, ik heb schuld, maar U bent Borg. 
Heere Jezus, ik mis leven, maar Gij zijt Hoofd. Door de wet overtuigt de 
Geest mij dat ik Jezus Christus hebben moet. Door het Evangelie dat ik, 
ook ik, Hem hebben mag.  
 En dan zijn ook al Zijn weldaden de mijne, van mij. Alles wat in 
zondag 14 t/m 19 genoemd is: bedekking van mijn leven, vrijspraak in 
het gericht, zegen in plaats van vloek, gunst in plaats van toorn, 
doorgang  tot het zalig leven, troost in aanvechting, nieuw verzoend 
leven, uitzicht op eeuwig leven, Voorspraak in de hemel, bescherming 
door de engelen. Al het Zijne is van mij. De Heilige Geest doet zien wat  
er allemaal in Christus is en dat het allemaal in Christus is. 
 Daaraan weet u het: is de Heilige Geest ook u gegeven? Dan hebt 
u Christus lief en hebt u enig zicht op wat in Christus is en dat het in 
Christus is. Daar gaat het om!  
 Want er kunnen bepaald en invloeden zijn indrukken van en door 
de Heilige Geest, zonder dit. Algemene werkingen van de Geest, maar 
we werpen ons niet als een verloren mens op Christus. Dan kun je best 
bepaalde indrukken hebben, een tijdje er mee bezig zijn, een visioen 
krijgen, een tekst krijgen, maar zonder overgave aan Christus is het niet 
zaligmakend, blijf ik ermee onder Gods toorn, en buiten het heil. 
 Ben ik de Heere Jezus in de armen gevallen? Dan is dat het 
bewijs dat de Heilige Geest ook mij gegeven is. Als inwoning, 
onderpand, eersteling, verzegeling. Mij gegeven. Als garantie van het 
volle heil, als begin van de eeuwige vreugde, als merkteken van Gods 
eigendom te zijn. Ook mij gegeven. 
    Nou even terug naar het begin: wordt er nou in de kerk zo weinig 
over de Heilige Geest gepreekt? Dan vraag ik eerlijk: is het niet zo dat in 
bepaalde groepen de Heilige Geest pas aan de orde komt na het geloof. 
Het geloof dat gaat wel, of dat wordt verondersteld, en dan komt de 
Heilige Geest met gaven aan bod. Maar de Heilige Geest komt juist aan  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 
bod als het gaat over geloof en komen to geloof en beoefenen van het 
geloof. Als het gaat over het overtuigen van zonde en schuld en gevaar. 
Om alle weerstanden daartegen te doorbreken. Weerstanden van 
blindheid, gemakzucht, dwaasheid, uitstellen, zoeken van 
zelfverbetering, probeersels van eigen makelij. Dat is het werk van de 
Heilige Geest! Dan gaat het over Hem! En als het gaat over het 
overtuigen dat ik ook ik welkom ben en blijf bij Christus. Om alle 
tegenwerpingen te doorbreken. Tegenwerpingen van mijn schuld, van 
mijn zondigheid, van mijn weer in zonde vallen, van moedeloosheid en 
van wanhoop. Dat is het werk van de Heilige Geest! Al wordt Hij dan 
misschien niet genoemd altijd,  dan is Hij door wet en Evangelie voluit 
aan het werk. En wat heerlijk dat Hij dat doet! Dat Hij die weerstanden 
doorbreekt en die tegenwerpingen doorbreekt. Als ik er maar niet 
doorheen kom. Door die weerstanden heen, door die tegenwerpingen 
niet. De Heilige Geest is God. Almachtig en onweerstaanbaar! Hij 
overtuigt van zonde en schuld gevaar en nood. Hij overtuigt van 
bereidwilligheid, genoegzaamheid, onvoorwaardelijkheid van Christus.
 En is er niet het gevaar van een christendom waarbij geloven 
zoiets menselijks is geworden, zoiets vanzelfsprekends. Ontdaan van 
schuldbesef en verbrokenheid.  En dat de mens zo ontvankelijk voor 
God wordt gemaakt, ontdaan van zijn vijandschap en verzet, dat een 
mens zo wel wil en kan geloven. Zoiets menselijks dat de Heilige Geest 
daar niet meer zo nodig voor is. En in plaats dat in het werk van de 
Heilige Geest Christus centraal gesteld wordt, wordt in de gaven van de 
Geest de Geest Zelf centraal gesteld. Dat heeft de Geest Zelf zo nooit 
gewild en dat maakt zondaren ook niet echt gelukzalig en getroost. 
3 Hoe Hij troost  
 Dan worden er nog twee dingen genoemd. Dat de Heilige Geest 
mij troost en eeuwig bij mij blijft. De Heilige Geest als Trooster.  We 
herkennen dat uit de teksten van het Johannes Evangelie. En dat woord 
Trooster dat legt een bijzonder werk open van de Heilige Geest. 
Want je zou geneigd zijn te denken dat de Heilige Geest dan troost in de 
zin van aait, koestert, laat zweven op de wind. Maar eigenlijk betekent 
het: Zaakwaarnemer. Een ambassadeur. Zoals Nederland in vele landen 
een ambassadeur om daar de belangen, economisch, politiek, of van 
bepaalde burgers, van ons land te behartigen. Zo is de Heilige Geest de 
ambassadeur op aarde Die Gods belangen behartigt op aarde. Die 
opkomt voor, Die het opneemt voor Gods Naam, Gods zaak, Gods rijk, 
Gods belangen op aarde.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 
 De Heilige Geest Die komt dus, Die is er dus om in 
mensenlevens, Gods belangen aan de orde te stellen. Te zorgen dat Gods 
rijk en Gods Naam en wil zich doorzetten en bevordert worden. Dat je 
leven meer en meer beheerst zal worden door Gods Naam en wil. Dat 
die je leven hoe langer hoe meer doortrékken zullen. Dat je leven hoe 
langer hoe meer dienstbaar wordt aan Gods zaak op aarde. God de Geest 
en onze heiligmaking dus. En dat ontketent strijd. Want mijn vlees wil 
dat niet. Onderwerpt zich niet aan Gods wil en wet en belangen. Staat 
daar haaks op.  
 En daarom kan Gods kind zo verdrietig zijn. Zo bedroefd. Wat 
komt er weinig terecht van uw wil in mijn leven Heere, van Uw 
belangen in mijn leven. Om te huilen zo bitter weinig ik U geef en 
toewijd. Hoeveel tegenkanting en overblijvende zonde. Kijk en dan is de 
Geest de Trooster. Dan troost de Geest ook in de eigenlijke zin van het 
woord. Hij neemt het werk ter hand. Hij zorgt dat ik Gods wegen 
wandel, en strijd en bij tijden overwin. Hij troost mij: Ik zal je leven 
heiligen, Ik zal maken dat je in Gods wegen zult wandelen, Ik zal Zijn 
wet in je hart schrijven. Dat is troost! Geen grotere troost dan dat er toch 
wat van terechtkomt in mijn leven om God te dienen. Zo troost de Geest:  
In mezelf ben ik blijf ik zondaar en verdoemelijk, maar zie op Christus; 
In Hem ben je rechtvaardig en heilig inéén. 
Nu ben ik nog zondig en onheilig maar zie op Christus, straks zal ik 
Hem gelijk zijn in eeuwigheid. Dat Hij mij trooste!      
  
          En dat Hij bij mij eeuwig blijve. Dat is wel een wonder! Want Hij 
heeft wat te verwerken in mijn leven. Hem wordt wat aangedaan. Hij 
wordt wat keren bedroefd. Want mijn levenshuis stinkt naar de zonde en 
de ongerechtigheid. Het is wel een wonder dat Hij er wilde komen en dat 
Hij et er uithoudt. En Hem wordt wat aangedaan: als ik in zonde val, als 
ik afdwaal, als ik futloos ben en moedeloos, als ik wanhopig ben. Wat 
heeft de Geest er een werk aan. Niet te begrijpen dat Hij dat niet moe 
wordt. Dat Hij nooit zegt: het helpt toch niks, je blijft onverbeterlijk, jaar 
in jaar uit, Ik ga weg. Hoe langer je met de HEERE leven mag hoe 
wonderlijker dat Hij het niet moe wordt. Dat Hij blijft. Ja, Hij kan zich 
bedroefd terugtrekken, stilhouden. Geen wonder, na wat Hem aangedaan 
is. Maar dan juist daarom om ons wakker te schudden, om ons te doen 
ontwaken. Om ons te laten schrikken, om ons weder te doen keren tot 
Christus in berouw.  Dat herkent u vast als u van Christus bent en de 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 
Heilige Geest ontvangen hebt.  
 Dat Hij eeuwig bij mij blijft. Want Hij werkt tesamen met de 
Vader en de Zoon. Hij voltooit wat de Vader en de Zoon begonnen. Wat 
de Zoon gekocht heeft, wie de Vader verkoren heeft, Die brengt de 
Geest tuis, Die verlaat Hij nimmermeer. Want het werk van Vader en 
Zoon maakt Hij af, rond Hij af.  
 Zo werkt de Heilige Geest! In de Gemeente, door het Woord. 
Maar altijd in volstrekte afhankelijkheid van Hem! Als Hij Zich niet aan 
het Woord paart. Als de Geest bedroefd is, als wij de Geest vergeten, 
dan kan het Woord bediend worden, gelezen, maar het doet niets, bij 
niemand. Je kunt vergelijken: het lezen en bedienen van het Woord is als 
het hijsen van de zeilen. Maar als het bladstil blijft, komt het schip geen 
meter vooruit. Blijft onbeweeglijk liggen. Dat merk je ook wel eens: je 
leest en je luistert, maar er verandert niks. Kerk in kerk uit, Bijbel open 
Bijbel dicht, maar geen vrucht, geen troost, geen  hoop, geen bekering, 
geen licht, geen opwekking. Moet de Geest dat soms laten gebeuren 
omdat wij er wat te makkelijk maar vanuit gaan? Te weinig oprecht en 
vurig erom bidden? Teveel verwachten van als wij nu lezen en kerkgaan, 
nou dan moet het toch wel…..? Zou de Geest dan niet willen leren om 
om Hem verlegen te zijn en te raken? Dat de wind gaat waaien? Dat Hij 
zal werken? Dat het allemaal van Hem afhangt? 
 Opdat wij zullen geloven in de Heilige Geest! Die tot Christus 
leidt,  Die troost en heiligt, Die blijft. Die almachtig en waarachtig God 
is. Opdat wij in Hem geloven. Ons aan hem overgeven. Wij moeten 
Hem hebben, wij mogen Hem hebben. Ja, ik geloof in de Heilige Geest 
                                            Amen      
 
    
         


